

Headquarters Military Government Area of Oberösterreich

Office of the Military Government Commander APO 26 United States Army

General-Order

Number 3.

19 September 1945

Whereas the guarantee of a free and independent Austria as declared by the Moscow Declaration can only be fulfilled when the Austrian people have prepared themselves to meet fully all the responsibilities of Government, and

Whereas the attitude of the people of Upper Austria toward their Government indicates a desire of the individual to have a voice in and responsibility to that Government, and

Whereas it is a part of the mission of Military Government to broaden the base of all levels of Government in Austria until it rests finally in the hands of the people through free elections, now therefore it is hereby ordered and decreed as follows:

1. That for the attainment of the objectives aforesaid political activities sponsored by recognized political parties are hereby authorized, subject to the following terms and conditions:

- a) That the political parties sponsoring the activity shall be dedicated to the development and maintenance of a free and independent Austria.
- b) That said parties and the principles they espouse shall reflect an unswerving will to destroy for all time Nazi ideologies and to establish and maintain democratic processes whereunder the political, social, cultural, and economic life of the Nation shall remain for ever free of Nazi influence.
- c) That the activities authorized hereunder shall be so conducted that they will not disturb the public order or in any manner violate decrees, ordinances, regulations or directives of the Occupational Armies. Activities which run counter to the purposes of the Occupational Forces or any of them are strictly forbidden.

2. For the purpose of this order the Österreichische Sozialistische Partei, the Österreichische Kommunistische Partei and the Österreichische Volkspartei are expressly recognized hereunder with authority to carry on the political activities contemplated herein. All other political parties before engaging in any activity must first present their program to the Allied Council for approval and must comply with all provisions of this order. For the attainment of the purposes hereof, public meetings and demonstrations are authorized, subject to the approval of Military Government.

3. Any person violating any of the purposes or provisions of this order shall upon conviction by a Military Government Court be liable to such lawful punishment as the Court may determine.

4. This order shall become effective on the date of its first promulgation.

S. E. REINHART

Major General, U. S. Army,

Military Government Commander of the
Land Oberösterreich.

Hauptquartier der Militärregierung von Oberösterreich

Dienststelle des Kommandanten der Militärregierung APO 26 U. S. A. Armee.

Allgemeiner Befehl

Nummer 3.

19. September 1945.

Nachdem die in der Moskauer Deklaration festgelegte Garantie eines freien und unabhängigen Österreich nur dann verwirklicht werden kann, wenn das österreichische Volk sich für die volle Übernahme der Regierungsverantwortlichkeit vorbereitet hat, und

Nachdem die Haltung des oberösterreichischen Volkes gegenüber seiner Regierung den Wunsch jedes Einzelnen nach einer Stimme in seiner Regierung und einer Verantwortung ihr gegenüber erkennen läßt, und

Nachdem es ein Teil der Mission der Militärregierung ist, die Basis der Regierungstätigkeit in Oberösterreich zu erweitern, bis diese endgültig in die Hände des Volkes auf dem Wege freier Wahlen übergegangen ist, wird hiermit Folgendes befohlen und dekretiert:

1. Zwecks Erreichung der obigen Ziele wird die von den anerkannten politischen Parteien ausgeübte Tätigkeit unter den nachstehenden Bedingungen und Grundsätzen gebilligt:

- a) Die zur Ausübung ihrer politischen Tätigkeit zugelassenen politischen Parteien haben sich für die Entwicklung und Erhaltung eines freien und unabhängigen Österreich einzusetzen.
- b) Diese Parteien und die von ihnen geförderten Prinzipien haben den unerschütterlichen Willen zum Ausdruck zu bringen, die Nazi-Ideologie für immer auszurotten und durch Einhaltung von demokratischen Richtlinien das politische, soziale, kulturelle und wirtschaftliche Leben der Nation für immer von nazistischen Einflüssen zu befreien.
- c) Die hiermit bewilligte politische Tätigkeit muß so gelenkt werden, daß sie in keiner Weise die öffentliche Ordnung stört oder Dekrete, Verordnungen, Einrichtungen oder Direktiven der Okkupationstruppen verletzt. Eine Tätigkeit, die sich gegen die Zielsetzungen der Okkupationstruppen richtet oder gegen eine dieser Zielsetzungen verstößt, ist streng verboten.

2. Zwecks Durchführung der Grundlinien dieses Befehls werden die Österreichische Sozialistische Partei, die Österreichische Kommunistische Partei und die Österreichische Volkspartei ausdrücklich anerkannt, mit der Ermächtigung, sich in der hierdurch vorgeschriebenen Weise politisch zu betätigen. Vor Beginn ihrer Tätigkeit hat jede neue politische Partei vorerst ihr Programm dem Alliierten Rat zur Annahme vorzulegen, wobei alle hier aufgezeichneten Richtlinien einzuhalten sind. Zur Erreichung der angeführten Ziele sind öffentliche Versammlungen und Demonstrationen gestattet, vorausgesetzt, daß die hierzu erforderliche Bewilligung der Militärregierung vorliegt.

3. Jeder, der gegen den Zweck und die Ziele dieses Befehls verstößt, wird nach Schuldigsprechung durch ein Gericht der Militärregierung nach Ermessen mit jeder zulässigen Strafe bestraft.

4. Dieser Befehl tritt mit dem Tage seiner ersten Verkündigung in Kraft.

S. E. REINHART

Generalmajor, U. S. A. Armee,

Kommandant der Militärregierung
Oberösterreich.